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Резюме. Физиологические и биохимические процессы, происходящие в мышцах при физических 
нагрузках, оказывают системное влияние на синтез белка. Он ускоряется при наличии свободных 
аминокислот, достаточной концентрации гормонов, креатина, ионов водорода. Угнетается при высо-
кой концентрации Н+ и продолжительном воздействии на организм человека, что приводит к разру-
шению гормонов, иммуноглобулинов и др. клеток. Этим объясняются различные иммунодефициты 
у спортсменов.
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Musin Z.Ch., Latukhov S.V. 
Human immune system and pHysical exercise 
abstract. Physiological and biochemical changes proceeding in muscles during physical loads exert systemic 

influence upon protein biosynthesis. This process is accelerated in presence of free amino acids, sufficient 
quantities of hormones, creatine, hydrogen ions. High proton concentrations in tissues and longitudinal physical 
loadings upon human organism suppress the protein biosynthesis, thus leading to decomposition of hormones, 
immunoglobulins and cell damage. These changes may explain the development of various immunodeficiencies 
in sportsmen. (Med. Immunol., 2007, vol. 9, N 1, pp 35-38)


